
1 | S t r o n a  
 

 
PROTOKOŁÓŁ NR IV/24 

z sesji Rady Gminy Markowa 
z dnia 28 czerwca 2024 roku 

 
Sesja odbyła się w Urzędzie Gminy Markowa w sali nr 21 i trwała od godz. 1300  do 
godziny 1715 Obrady sesji otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy 
Markowa – Mariusz Kluz. 
Na wstępie powitał radnych oraz zaproszonych gości. 
W posiedzeniu wzięli udział radni Rady Gminy Markowa zgodnie z listą obecności, 
stanowiącą załącznik Nr 1 do protokołu. Lista obecności zaproszonych gości stanowi 
załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu.  
Przewodniczący na podstawie listy obecności stwierdził, że obrady są prawomocne. 
Następnie zapytał, czy ktoś z obecnych ma uwagi, bądź uzupełnienia do porządku 
obrad.  
 
Krystyna Hundz – Bembenik – zawnioskowała o ściągnięcie z porządku obrad sesji 
pkt. 10 tj. „Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie utworzenia i organizacji 
Punktu Przedszkolnego w Tarnawce przy Szkole Podstawowej im. Jana Raka  
w Husowie”. Wyjaśniła, że wnioskuje o to z tego powodu, gdyż wie że dyskusje na 
komisjach trwały, wyniki zna. Nie zna przebiegu dyskusji, ale uważa, że dla 
miejscowości Tarnawka jest to tak ważny problem i odroczenie dyskusji ponownej na 
ten temat nie zakłóci dzisiejszych obrad i możemy się jeszcze w tym temacie spotkać 
i przedstawić w szerszym gronie argumenty „za”. Argumenty na „nie” były 
przedstawione. Bardzo poprosiła radnych o przychylność w tej sprawie.   
 
Kolejno Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przedstawionym 
wnioskiem.   
Wyniki głosowania: 7 – za, 1 – przeciw, 3 wstrzymało się, 4 – nieobecnych.  
Wniosek został przyjęty.  
 
Na obrady sesji Rady Gminy Markowa doszedł radny Damian Sobek.  
 
Porządek obrad po wniesionej zmianie wyglądał następująco: 
 

1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Przedstawienie Raportu o stanie Gminy Markowa za 2023 rok. 
3. Debata nad Raportem o stanie gminy Markowa za 2023 rok. 
4. Głosowanie w sprawie udzielania Wójtowi Gminy Markowa wotum zaufania. 
5. Rozpatrzenie wykonania budżetu Gminy Markowa za 2023 rok: 

a) Zapoznanie się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy 
Markowa za 2023 rok, 

b) Zapoznanie się ze sprawozdaniem finansowym za 2023 rok, 
c) Zapoznanie się z informacją o stanie mienia jednostki samorządu 

terytorialnego Gminy Markowa, 
d) Zapoznanie się z opinią RIO w Rzeszowie o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Gminy Markowa za 2023 rok, 
e) Zapoznanie się z opinią Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Markowa, 
f) Zapoznanie się z opinią RIO w Rzeszowie o wniosku Komisji 

Rewizyjnej Rady Gminy Markowa w sprawie udzielenia absolutorium 
Wójtowi Gminy Markowa z tytułu wykonania budżetu za 2023 rok, 

g) Przedstawienie opinii stałych komisji Rady Gminy Markowa, 
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h) Dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2023 rok, 
i) Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania 

finansowego Gminy Markowa za 2023 rok wraz ze sprawozdaniem  
z wykonania budżetu za 2023 rok, 

j) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy 
Markowa za 2023 rok.  

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok.  
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXXIV/176/21 Rady Gminy 

Markowa z dnia 8 lipca 2021 r. w sprawie wieloletniego programu 
gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Markowa na lata 2021 – 
2025. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLII/214/22 Rady Gminy 
Markowa z dnia 27 stycznia 2022 roku w sprawie Zasad wynajmowania lokali 
wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Markowa.  

9. Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia miejsc do prowadzenia handlu  
w piątki i soboty przez rolników i ich domowników oraz określenia zasad 
prowadzenia handlu w piątki i soboty przez rolników i ich domowników na 
wyznaczonych miejscach.  

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla 
strażaków ratowników Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy 
Markowa uczestniczących w działaniach ratowniczych, akcjach ratowniczych, 
szkoleniu lub ćwiczeniu.  

11. Przedstawienie sprawozdania z działalności międzysesyjnej Wójta Gminy 
Markowa. 

12. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.  
13. Sprawy różne.  
14. Zamknięcie obrad sesji. 

 
Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem porządku obrad 
po wniesionej zmianie. 
 
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych.   
Następnie przystąpiono do realizacji porządku obrad sesji. 
 
 
Ad. 2. Przedstawienie Raportu o stanie Gminy Markowa za 2023 rok.  
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa poprosił o przedstawienie Raportu o stanie 
Gminy Markowa za 2023 rok Wójta Gminy – Aleksandra Cwynara. 
 
Wójt Gminy – przedstawił Raport o stanie Gminy Markowa za 2023 rok. Wśród 
najważniejszych informacji, które przedstawił znalazły się informacje o: demografii  
w Gminie Markowa; danych z ewidencji ludności; danych dotyczących rynku pracy; 
potencjału gospodarczego; zabudowie mieszkaniowej; ilości wydanych decyzji  
o warunkach zabudowy; zabytkach, walorach turystycznych; zasobach 
mieszkaniowych; lasach komunalnych; sieci dróg; o jednostkach powiązanych  
z Urzędem Gminy Markowa i zadaniach przez nich wykonywanych takich jak: Zakład 
Gospodarki Komunalnej w Markowej, Centrum Usług Wspólnych, Centrum Kultury 
Gminy Markowa, Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej; działalności OSP 
działających na terenie Gminy Markowa; bezpieczeństwie na terenie Gminy 
Markowa; strukturze w Urzędzie Gminy Markowa; funduszu sołeckim; współpracy  
z LGD „Pogórze Przemysko Dynowskie”; realizacji programu opieki nad zwierzętami 
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bezdomnymi i zapobiegania bezdomności zwierząt; planowanych oraz wykonanych 
dochodach i wydatkach budżetowych; dochodach własnych gminy; zadłużeniu 
gminy; kredytach i pożyczkach; pozyskanych środkach zewnętrznych na liczne 
zadania; dotacjach udzielonych z budżetu gminy; podatkach i opłatach lokalnych; 
zaległościach podatkowych; ulgach i zwolnieniach podatkowych; inwestycjach 
wykonanych w 2023 roku; złożonych wnioskach o dofinansowanie; gospodarce 
odpadami komunalnymi; najważniejszych wydarzeniach w Gminie Markowa w 2023 
roku. Raport stanowi załącznik Nr 3 do protokołu. 
 
Kolejno Przewodniczący przeszedł do realizacji kolejnego punktu porządku obrad 
sesji. 
 
Ad. 3. Debata nad Raportem o stanie gminy Markowa za 2023 rok. 
 
Mariusz Kluz – udzielił głosu radnym nad debatą nad raportem o stanie Gminy 
Markowa za 2023 rok. W związku z brakiem zgłoszeń w dyskusji nad Raportem  
o stanie Gminy Markowa za 2023 rok, Przewodniczący Rady Gminy zamknął ten 
punkt i przeszedł do kolejnego.  
 
W punkcie tym poinformował również, że zgodnie z art. 28aa ustawy o samorządzie 
gminnym, mieszkańcy którzy chcieli zabrać głos mogli się zgłosić do debaty nad 
raportem o stanie gminy. Jednak nikt z mieszkańców nie złożył do przewodniczącego 
rady pisemnego zgłoszenia, o chęci wzięcia udziału w debacie.  
 
 
Ad. 4. Głosowanie w sprawie udzielania Wójtowi Gminy Markowa wotum 
zaufania. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa odczytał projekt uchwały. Poinformował, że 
bezwzględna większość ustawowego składu Rady Gminy Markowa wymagana 
przepisem art. 28aa ust. 9 ustawy o samorządzie gminnym do podjęcia uchwały 
w  sprawie wotum zaufania wynosi 8 radnych. 
 
Kolejno zarządził głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały. 
 
Rada Gminy Markowa podjęła uchwałę Nr IV/15/24 w sprawie udzielania 
Wójtowi Gminy Markowa wotum zaufania. 
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych.   
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 4 do niniejszego protokołu.  
 
Kolejno przystąpiono do omawiania następnego punktu porządku obrad sesji.  
 
 
Ad. 5. Rozpatrzenie wykonania budżetu Gminy Markowa za 2023 rok: 

a) zapoznanie się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Markowa 
za 2023 rok, 

Mariola Balawejder –- poinformowała, że radnym oraz Regionalnej Izbie 
Obrachunkowej w Rzeszowie zostały przedłożone stosowne dokumenty z przebiegu 
wykonania budżetu Gminy Markowa za 2023 rok. Kolejno przedstawiła informację  
z wykonania budżetu Gminy Markowa za 2023 rok. 
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W związku z brakiem pytań nad tym podpunktem porządku obrad sesji, przystąpiono 
do omawiania kolejnego podpunktu. 
 

b) zapoznanie się ze sprawozdaniem finansowym za 2023 rok, 

Mariola Balawejder -– poinformowała, że zgodnie z art. 270 ustawy o finansach 
publicznych Wójt Gminy przedłożył Radzie Gminy Markowa sprawozdania finansowe 
za rok 2023, które stanowiły załączniki: bilans wykonania budżetu, łączny bilans 
jednostek budżetowych i samorządowego zakładu budżetowego, rachunek zysków  
i strat jednostek i zestawienie zmian w funduszu jednostek oraz informację 
dodatkową do sprawozdania finansowego.  
 
Z powodu braku pytań przystąpiono do dalszej realizacji porządku obrad.  
 

c) zapoznanie się z informacją o stanie mienia jednostki samorządu 
terytorialnego Gminy Markowa, 

 
Łukasz Słupek - pracownik UG – przedstawił radnym informację o stanie mienia 
jednostki samorządu terytorialnego Gminy Markowa, która to informacja znajdowała 
się w sprawozdaniu Wójta Gminy Markowa z wykonania budżetu Gminy Markowa za 
2023 rok. Odpowiedział również na pytanie z Komisji Gospodarki Wiejskiej  
i Rolnictwa, które dotyczyło ile budynków nie posiada przyłącza kanalizacyjnego  
w miejscowości Markowa. Odpowiedział, że to jest 42 budynki.  

Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym podpunktem. 
Damian Sobek – zapytał, na jakie cele została zakupiona nieruchomość  
o powierzchni 7 arów w Husowie.  
Łukasz Słupek – jest to nieruchomość zabudowana budynkiem przy drodze 
powiatowej naprzeciw szkoły. Z tego co mu wiadomo, zostało to zakupione, 
ponieważ ma być przebudowa tej drogi i ta nieruchomość graniczy z parkingiem 
naprzeciw OSP Husów. Chodziło o połączenie tego.  
Wójt Gminy – jest to nieruchomość, przeznaczona na parking w przyszłości koło 
szkoły.  
Marcin Bembenik – tak jak już zostało to powiedziane, jest to budynek naprzeciwko 
remizy. Jest projektowana droga powiatowa Górnica – Rzeki i z myślą, żeby 
zabezpieczyć też te działania, zebranie wiejskie sołectwa Husów powzięło taką 
decyzję i przeznaczyło te środki z mienia wiejskiego w Husowie, żeby można było 
przyszłościowo myśleć o kompleksowej modernizacji tej drogi. To było bardzo 
potrzebne, ponieważ tam był bardzo wąski pas drogowy i było to niezbędne, a dla 
nas bardzo potrzebne.    
W związku z brakiem dalszych pytań przystąpiono do omawiania kolejnego 
podpunktu porządku obrad sesji.  
 

d) zapoznanie się z opinią RIO w Rzeszowie o sprawozdaniu z wykonania 
budżetu Gminy Markowa za 2023 rok, 

Mariola Balawejder – przedstawiła uchwałę Nr 1/60/2024 z dnia 28 maja 2024 roku 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Rzeszowie w sprawie 
wydania opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Markowa sprawozdaniu  
z wykonania budżetu za 2023 rok. Skład Orzekający Regionalnej Izby 
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Obrachunkowej pozytywnie zaopiniował przedłożone sprawozdanie z wykonania 
budżetu za 2023 rok.  
 

e) zapoznanie się z opinią Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Markowa, 

Głos zabrał Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Markowa Wojciech 
Dołęga, który odczytał opinię Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Markowa z dnia  
10 czerwca 2024 roku dotyczącą wykonania budżetu Gminy Markowa za 2023 rok.  
Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa nie stwierdziła żadnych nieprawidłowości  
i pozytywnie zaopiniowała wykonanie budżetu Gminy Markowa za 2023 rok. 
 

f) zapoznanie się z opinią RIO w Rzeszowie o wniosku Komisji Rewizyjnej 
Rady Gminy Markowa w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy 
Markowa z tytułu wykonania budżetu za 2023 rok, 

Przewodniczący Rady Gminy Markowa Mariusz Kluz przedstawił uchwałę  
Nr 1/53/2024 z dnia 13 czerwca 2024 roku Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Rzeszowie w sprawie zaopiniowania wniosku Komisji Rewizyjnej 
Rady Gminy Markowa o udzielenie absolutorium dla Wójta Gminy Markowa za 2023 
rok. Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej pozytywnie zaopiniował 
wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Markowa o udzielenie absolutorium dla 
Wójta Gminy Markowa za 2023 rok. 

g) przedstawienie opinii stałych Komisji Rady Gminy Markowa,  

Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 1/0012.1.2.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 25 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje wykonanie 
budżetu Gminy Markowa za 2023 rok.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 1/0012.2.2.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 26 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
wykonanie budżetu Gminy Markowa za 2023 rok.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 

h) dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2023 rok, 

Przewodniczący Rady Gminy Markowa otworzył dyskusję nad tym podpunktem 
porządku obrad sesji. Jednakże z powodu braku zgłoszeń w dyskusji została 
zamknięta i przystąpiono do dalszej realizacji porządku obrad sesji. 
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i) Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego Gminy Markowa za 2023 rok wraz ze sprawozdaniem  
z wykonania budżetu za 2023 rok, 

Przewodniczący Rady Gminy Markowa – Mariusz Kluz – odczytał projekt uchwały. 
Następnie przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa podjęła uchwałę Nr IV/16/24 w sprawie rozpatrzenia  
i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Markowa za 2023 rok wraz ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2023 rok. 
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych.   
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 5 do niniejszego protokołu. 
 

j) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy 
Markowa za 2023 rok. 

Przewodniczący Rady Gminy Markowa – Mariusz Kluz – odczytał projekt uchwały.  
Następnie został odczytały wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium dla 
Wójta Gminy Markowa za 2023 rok.  
Po odczytanym wniosku, Przewodniczący Rady Gminy Markowa zarządził 
głosowanie nad przyjęciem przedłożonego projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa podjęła uchwałę Nr IV/17/24 w sprawie udzielenia 
absolutorium Wójtowi Gminy Markowa za 2023 rok.  
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 6 do niniejszego protokołu. 
 
Kolejno Przewodniczący Rady Gminy Markowa udzielił głosu Wójtowi Gminy 
Markowa.  
 
Wójt Gminy – podziękował za udzielone absolutorium z tytułu wykonania budżetu 
Gminy Markowa za 2023 rok.  
 
Kolejno Przewodniczący Rady Gminy zamknął ten punkt i przeszedł do omawiania 
kolejnego.   
 
 
Ad. 6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa poprosił o przedstawienie projektu uchwały 
Panią Skarbnik Zdzisławę Pawłowską. 
 
Zdzisława Pawłowska – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 
Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 2/0012.1.2.2024 
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Komisji Spraw Społecznych  
Rady Gminy Markowa 

z dnia 25 czerwca 2024 roku 
 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 2/0012.2.2.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 26 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie 
opiniuje projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 1/0012.3.4.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 27 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2024 rok.   

Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Po odczytanych opiniach Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym 
punktem porządku obrad sesji. W związku z brakiem pytań dyskusja została 
zamknięta i przystąpiono do głosowania nad przedłożonym projektem uchwały.   
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr IV/18/24 w sprawie zmian budżetu 
Gminy Markowa na 2024 rok.  
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 7 do niniejszego protokołu.  

Kolejno Przewodniczący Rady Gminy Markowa zarządził 10 min. przerwy.  
Po zakończonej przerwie obrady sesji zostały wznowione i przystąpiono do 
omawiania kolejnego punktu porządku obrad sesji.  
 
Przewodniczący przywitał przedstawicieli Ochotniczej Straży Pożarnej w Husowie.  
 
 
Ad. 7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXXIV/176/21 Rady 
Gminy Markowa z dnia 8 lipca 2021 r. w sprawie wieloletniego programu 
gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Markowa na lata  
2021 – 2025. 
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Przewodniczący Rady Gminy Markowa poprosił o przedstawienie projektu uchwały 
Pana Tadeusza Trojnara. 
 
Tadeusz Trojnar – przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 
Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 3/0012.1.2.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 25 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXXIV/176/21 Rady Gminy Markowa z dnia  
8 lipca 2021 r. w sprawie wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym 
zasobem Gminy Markowa na lata 2021 – 2025.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 3/0012.2.2.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 26 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXXIV/176/21 Rady Gminy Markowa  
z dnia 8 lipca 2021 r. w sprawie wieloletniego programu gospodarowania 
mieszkaniowym zasobem Gminy Markowa na lata 2021 – 2025.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 2/0012.3.4.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 27 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie zmiany uchwały Nr XXXIV/176/21 Rady Gminy Markowa z dnia 8 lipca 
2021 r. w sprawie wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem 
Gminy Markowa na lata 2021 – 2025. 

Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Po odczytanych opiniach Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym 
punktem porządku obrad sesji. W związku z brakiem pytań dyskusja została 
zamknięta i przystąpiono do głosowania nad przedłożonym projektem uchwały.  
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Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr IV/19/24 w sprawie zmiany uchwały 
Nr XXXIV/176/21 Rady Gminy Markowa z dnia 8 lipca 2021 r. w sprawie 
wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy 
Markowa na lata 2021 – 2025. 
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 8 do niniejszego protokołu.  
 
 
Ad. 8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLII/214/22 Rady Gminy 
Markowa z dnia 27 stycznia 2022 roku w sprawie Zasad wynajmowania lokali 
wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Markowa. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa poprosił o przedstawienie projektu uchwały 
Pana Tadeusza Trojnara. 
 
Tadeusz Trojnar – przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 
Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 4/0012.1.2.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 25 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLII/214/22 Rady Gminy Markowa z dnia 27 
stycznia 2022 roku w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Markowa.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 4/0012.2.2.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 26 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLII/214/22 Rady Gminy Markowa  
z dnia 27 stycznia 2022 roku w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących  
w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Markowa.  
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 

 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 3/0012.3.4.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 27 czerwca 2024 roku 
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Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie zmiany uchwały Nr XLII/214/22 Rady Gminy Markowa z dnia 27 stycznia 
2022 roku w sprawie Zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Markowa. 

Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Po odczytanych opiniach Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym 
punktem porządku obrad sesji.  
Damian Sobek – zapytał, czy nie ograniczymy sobie tutaj pola manewru jeśli chodzi  
o osoby wynajmujące. Jeśli będzie osoba, która pracuje na najniższej umowie, to czy 
ten dochód jej nie będzie przekraczał.  
Tadeusz Trojnar – intencja jest taka, żeby sobie poszerzyć pole manewru. Nie wie, 
czy dobrze rozumie pytanie, żeby w ogóle nie ograniczyć w sensie dochodowości.  
Damian Sobek – chodzi mu o to, czy ta kwota nie jest za niska.  
Tadeusz Trojnar – proponując zmiany kwot, dokonał analizy w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Podkarpackiego i one są najwyższe jakie są w obiegu.  
W związku z brakiem dalszych pytań dyskusja została zamknięta i przystąpiono do 
głosowania nad przedłożonym projektem uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr IV/20/24 w sprawie zmiany uchwały 
Nr XLII/214/22 Rady Gminy Markowa z dnia 27 stycznia 2022 roku w sprawie 
Zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu 
Gminy Markowa.  
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 9 do niniejszego protokołu.  
 
 
Ad. 9. Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia miejsc do prowadzenia handlu  
w piątki i soboty przez rolników i ich domowników oraz określenia zasad 
prowadzenia handlu w piątki i soboty przez rolników i ich domowników na 
wyznaczonych miejscach. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa poprosił o przedstawienie projektu uchwały 
Pana Tadeusza Trojnara.  
 
Tadeusz Trojnar – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 
Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 5/0012.1.2.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 25 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie wyznaczenia miejsc do prowadzenia handlu w piątki i soboty 
przez rolników i ich domowników oraz określenia zasad prowadzenia handlu w piątki 
i soboty przez rolników i ich domowników na wyznaczonych miejscach.   
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Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 5/0012.2.2.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 26 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie wyznaczenia miejsc do prowadzenia handlu w piątki  
i soboty przez rolników i ich domowników oraz określenia zasad prowadzenia handlu 
w piątki i soboty przez rolników i ich domowników na wyznaczonych miejscach.   
Wyniki głosowania: 5 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych. 
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 4/0012.3.4.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 27 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie wyznaczeni a miejsc do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 
rolników i ich domowników oraz określenia zasad prowadzenia handlu w piątki  
i soboty przez rolników i ich domowników na wyznaczonych miejscach.   

Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny. 
 
Po odczytanych opiniach Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym 
punktem porządku obrad sesji.  
Krystyna Hundz – Bembenik – myśli, że to co w tym momencie procedujemy, jest 
bardzo dobrą reklamą i zapowiedzią dla wszystkich. Jeśli mieszkańcy usłyszą, że 
mogą sobie już w tym momencie o tym pomyśleć, zgromadzić i pięknie podać swoje 
wyroby, a jeszcze jak usłyszeliśmy rękodzieło, które tak szybko się nie robi, a jest 
piękne i z efektem, myśli że jest to bardzo dobra uchwała. Pierwsze ustawa, że 
państwo już pomyślało o tym w 2021 roku, a teraz mamy możliwość uchwałą Rady 
Gminy również się do tego przyczynić. Marzy nam się jeszcze takie miejsce 
wzbogacone wizualnie o jakąś może budkę drewnianą, żeby to było ładnie podane 
dla tych, którzy przyjadą ze swoimi wyrobami.  
Paweł Kisała – zwrócił uwagę na to, że można to sprzedawać tylko w sposób legalny, 
czyli osoby które mają RHD, czy mają sprzedaż bezpośrednią, chciałby ostrzec 
rolników żeby nie popełnili błędów przy sprzedaży, mieć aktualną książeczkę 
sanepidowską, ponieważ kontrole bywają.  
Krystyna Hundz – Bembenik – zapytała, czy dotyczy to każdego produktu.  
Paweł Kisała – rękodzielnictwo nie, ale sprzedaż bezpośrednia jeżeli chodzi o płody 
rolne, czy rolniczy handel detaliczny jeżeli chodzi bardziej o produkty zwierzęce, to 
dotyczy każdego, żeby móc legalnie sprzedawać.  
Marcin Bembenik – podziela opinię przedmówców. Jest to bardzo dobry krok, 
promocja regionu niewątpliwie. Zapytał wójta, czy myśli, że w kolejnych latach mogły 
by takie punkty powstać w innych miejscowościach.  
Wójt Gminy – wie, że pierwsza inicjatywa była w kierunku Tarnawki, która 
rozpatrywała taką możliwość. Myśli, że najpierw musimy spróbować w jednym 
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miejscu co nam z tego wyjdzie. Jeżeli by się to przyjęło nie wyklucza innych 
miejscowości. Jak najbardziej należy wszystkie miejscowości promować i myśli, że 
wszyscy tutaj z tego skorzystamy. Na razie niech to jedno miejsce się przyjmie, żeby 
ruszyło. Mamy marzenie, żeby ruszyć z Jarmarkiem Bożonarodzeniowym. Myśli, że 
wcześniej nie wystartujemy z tym projektem, chyba żeby w jesieni coś się udało.  
Wacław Bar – odnośnie tych kontroli zapytał, czy będą potrzebne jakieś certyfikaty. 
Paweł Kisała – certyfikaty nie są potrzebne. Każda działalność jest rejestrowana. 
Jeżeli posiadam RHD, jest rejestrowana w weterynarii powiatowej i weterynaria 
powiatowa mnie co jakiś czas kontroluje. Na przykład nie wszyscy jako rolnik 
produkując na przykład zboże, nie potrzebują sprzedaży bezpośredniej żeby 
sprzedawać i jechać do punktu skupu. Jeżeli jednak chciały sprzedawać zboże już 
konkretnej osobie, a tym bardziej jakby to było przetworzone, to wówczas już 
potrzebuje się tej sprzedaży bezpośredniej.  
Krystyna Grzywna – poprosiła, żeby się gdzieś pokazała informacja, gdzie rolnicy 
mogą uzyskać informację jakie warunki muszą spełnić i przy jakich produktach, żeby 
mogli sobie to legalnie sprzedawać w ramach tej sprzedaży rolniczej. Rolnicy 
produkują różne rzeczy, mają sady, przetwory. Chodzi jej o to, jaki asortyment można 
sprzedawać i jakie dokumenty, czy jakie zasady powinni przyjąć. Myśli, że gro 
rolników tego do końca nie wie, a chętnie pewnie by się dowiedziało.  
Paweł Kisała – zaprosił do Biur Doradztwa Rolniczego.  
Tadeusz Trojnar – w nawiązaniu do dyskusji i pytania czy można będzie to utworzyć 
na terenie innych miejscowości, on nie wyklucza tego, że będzie można. Natomiast 
ustawa mówi o wyznaczeniu miejsca. Należałoby pewnie zapytać radcę, czy jeżeli 
jest mowa o wyznaczeniu miejsca, czy można wyznaczyć kilka miejsc.  
W związku z brakiem dalszych pytań dyskusja została zamknięta i przystąpiono do 
głosowania nad przedłożonym projektem uchwały.  

Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr IV/21/24 w sprawie wyznaczenia 
miejsc do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez rolników i ich 
domowników oraz określenia zasad prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 
rolników i ich domowników na wyznaczonych miejscach. 
Wyniki głosowania: 12  – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 10 do niniejszego protokołu.  
 
 
10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego 
dla strażaków ratowników Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy 
Markowa uczestniczących w działaniach ratowniczych, akcjach ratowniczych, 
szkoleniu lub ćwiczeniu. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa poprosił o przedstawienie projektu uchwały 
Panią Marię Tabin – Matusz – Zastępcę Wójta Gminy Markowa.  
 
Maria Tabin – Matusz – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
 
Opinia Komisji Spraw Społecznych: 
 

OPINIA NR 7/0012.1.2.2024 
Komisji Spraw Społecznych  

Rady Gminy Markowa 
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z dnia 25 czerwca 2024 roku 
 

Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt 
uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków 
ratowników Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Markowa 
uczestniczących w działaniach ratowniczych, akcjach ratowniczych, szkoleniu lub 
ćwiczeniu.  
Wyniki głosowania: 3 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny, 1 – nie 
brał udziału w głosowaniu.  
 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa: 
 

OPINIA NR 7/0012.2.2.2024 
Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 26 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje 
projekt uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla 
strażaków ratowników Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Markowa 
uczestniczących w działaniach ratowniczych, akcjach ratowniczych, szkoleniu lub 
ćwiczeniu.  
Wyniki głosowania: 4 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 0 – nieobecnych,  
1 – nie brał udziału w głosowaniu.  
 
Opinia Komisji Rewizyjnej: 
 

OPINIA NR 6/0012.3.4.2024 
Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy Markowa 
z dnia 27 czerwca 2024 roku 

 

Komisja Rewizyjna Rady Gminy Markowa pozytywnie opiniuje projekt uchwały 
w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków ratowników 
Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Markowa uczestniczących  
w działaniach ratowniczych, akcjach ratowniczych, szkoleniu lub ćwiczeniu.   

Wyniki głosowania: 3 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny,  
1 – nie brał udziału w głosowaniu.  
 
Po odczytanych opiniach Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym 
punktem porządku obrad sesji.  
Wójt Gminy – dodał, że ten ekwiwalent jest praktycznie najniższy z możliwych,  
a przede wszystkim tego ekwiwalentu strażacy nie pobierają tylko przekazują na cele 
statutowe. Strażacy tak naprawdę działają za darmo uczestnicząc we wszystkich 
akcjach ratunkowych i we wszystkich szkoleniach. Chwała im za to i bardzo za to 
podziękował, ponieważ nie we wszystkich gminach tak jest.  
W związku z brakiem dalszych pytań dyskusja została zamknięta. 
 
Zanim przystąpiono do głosowania nad przedłożonym projektem uchwały 
Przewodniczący Rady Gminy przypomniał, że zgodnie z art. 25 a ustawy  
o samorządzie gminnym, radny nie może brać udziału w głosowaniu  
w radzie ani w komisji, jeżeli dotyczy ono jego interesu prawnego. Poprosił 
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wszystkich członków Ochotniczej Straży Pożarnej pełniących funkcję radnego, aby 
nie uczestniczyli w głosowaniu.  
Kolejno przystąpiono do głosowania nad przedłożonym projektem uchwały.   
 

Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr IV/22/24 w sprawie ustalenia 
wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków ratowników Ochotniczych 
Straży Pożarnych z terenu Gminy Markowa uczestniczących w działaniach 
ratowniczych, akcjach ratowniczych, szkoleniu lub ćwiczeniu.  
 
Wyniki głosowania: 8  – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 3 – nieobecnych,  
4 – nie brało udziału w głosowaniu.  
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 11 do niniejszego protokołu.  
 
 
Ad. 11. Przedstawienie sprawozdania z działalności międzysesyjnej Wójta 
Gminy Markowa. 
 
Wójt Gminy - przedstawił sprawozdanie z działalności międzysesyjnej Wójta Gminy 
Markowa. Poinformował, że od 19 marca do dnia 21 czerwca zostało wydanych  
42 zarządzenia. Odnośnie spraw związanych z Urzędem Gminy Markowa, trwa 
obecnie kontrola zbiorników bezodpływowych przydomowych oczyszczalni ścieków. 
Chodzi dokładnie o to, że wysyłamy pisma do mieszkańców związane z tym, że tam 
gdzie nie ma kanalizacji, żeby się wykazali rachunkami na wywóz nieczystości. 
Niestety do tego zobowiązała nas UE i nasi włodarze. W tym zakresie przez wiele lat 
Gmina Markowa nie zrobiła nic. Na dzień dzisiejszy grozi nam kara 50.000,- zł  
w związku z tym, że żadne czynności nie zostały podjęte. Aby uniknąć kary  
i wykazać jakiekolwiek działania ze strony samorządu podjęta została decyzja 
niekoniecznie wszystkim się podobająca. To jest pierwszy krok, zachęcający do tego, 
żeby te umowy podpisywać. Są też rozmowy z Zakładem Komunalnym, żeby jak 
najmniej kłopotów z tym było dla mieszkańców. Poinformował, że do 2 lipca można 
zgłaszać szkody w pokoju Nr 31 odnośnie ostatniego gradobicia z dnia 22 czerwca 
2024 roku. Jest wyznaczona Komisja, która wyznaczyła szacowania, w związku  
z tym zachęcił do skorzystania z tego. Jest ogłoszony przetarg na ogólny plan 
zagospodarowania przestrzennego. Czekamy na oferty i wyłonienie wykonawcy. 
Będą konsultacje społeczne odnośnie zgłaszania nieruchomości do tego ogólnego 
planu, więc będą komunikaty i poprosił o czujność mieszkańców, żeby nie przegapić 
tego i dopilnować zgłaszania swoich działek do planu zagospodarowania 
przestrzennego. W związku z tym poszedł również komunikat do mieszkańców, aby 
zgłaszać się o sprawdzenia sobie warunków zabudowy. Nie każda działka uzyska te 
warunki zabudowy, ze względu na klasę bonitacyjną, czy odległość od zabudowań, 
czy też możliwość przyłączy. Jeżeli ktoś by miał jakikolwiek zamiar, a nawet w celach 
inwestycyjnych działka z warunkami zabudowy będzie miała większą wartość, niż 
bez tej decyzji, zaprosił do pokoju 31 odnośnie sprawdzenia tego. Pracownik gminy 
wówczas sprawdzi wstępnie, czy w ogóle jest to możliwe. Wiele działek nie dostanie 
takich warunków. Przepisy zostały zaostrzone i w tej chwili jest spory problem,  
a będzie jeszcze gorzej. Jeżeli zatwierdzimy ogólny plan zagospodarowania i plany 
miejscowe, wówczas być może coś będzie lepiej. Jednak żeby się nie poblokować, 
uczulamy mieszkańców, aby w swoim interesie to zrobili i czegoś nie przegapili. 
Pracy mamy z tym na pewno dużo więcej, ale wolimy teraz to przepracować, niż 
żeby później były zarzuty, że coś było niedopilnowane. Sprawdziliśmy również 
sytuację z bronią, która została znaleziona na terenie Domu Ludowego. Została ona 
zabezpieczona przez Prokuraturę Rejonową w Łańcucie. Sprawa została umorzona 
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w lutym tego roku. Broń została przekazana do Muzeum Twierdzy Przemyśl. Cały 
zbiór jest zabezpieczony i zakonserwowany. Koszt konserwacji wynosił ok. 46.000,- 
zł. W przypadku, gdyby Gmina Markowa chciała tą broń odzyskać, może jak 
najbardziej złożyć wniosek, pokryć koszty konserwacji i zapewnić warunki lokalowe, 
zgodnie z przepisami, ponieważ broń ta nie została zdemilitaryzowana ze względu na 
jej wartość. Jest w bardzo dobrym stanie. Co do działań Zakładu Gospodarki 
Komunalnej, w ostatnim czasie została usunięta awaria wycieku koło Domu 
Ludowego w Markowej. Była to bardzo nieprzyjemna sytuacja, ponieważ ciekła 
woda, a nikt nie wiedział dlaczego. Baliśmy się, że zostały uszkodzone ruty 
azbestowe pod kostką brukową, która została położona. Niestety rura ta, pomimo 
sugestii Zakładu Komunalnego nie została wcześniej wymieniona. Na szczęście 
awaria była obok kostki i zostało to usunięte. Odbyły się i odbywają nadal, prace przy 
kopaniu rowów na drogach gminnych w Markowej i w Husowie oraz koszenie działek 
gminnych. Rozważamy zakup kosiarki na wysięgniku, aby te rowy były lepiej 
przypilnowane, jednak musimy jakieś środki przesunąć na ten cel. Zostały 
odkrzaczone rowy na dziale między Tarnawką, a Husowem. Działki zostały 
odkrzaczone z inicjatywy radnego Damiana Sobka, który tak naprawdę z własnej 
inicjatywy i z własnych środków to zrobił. Bardzo mu za to podziękował. Pogłębienie 
rowów może się uda w jakimś czasie. Zgłosiliśmy też tam szkodę, ponieważ przy 
ostatnim gradobiciu nastąpiły pewne zamulenia, uszkodzenia nawierzchni 
kamienistej. Kilka dróg zostało zgłoszonych, kilka rowów, jeżeli będą środki i ich 
dostaniemy, to coś tam z tym zrobimy. Co do dalszego kopania rowów, to myśli, że 
prace będą kontynuowane. Natomiast środki zabezpieczone na ten cel są 
niewystarczające, będziemy przesuwać z innych zadań. Występuje bardzo duże 
zainteresowanie podpisywaniem umów na wywóz nieczystości, co się wiąże  
z komunikatem, o którym mówił wcześniej. Do chwili obecnej ZGK podpisał 188 
umów z mieszkańcami Husowa i Tarnawki, w tym od połowy czerwca tego roku 
zostało podpisane 56 umów z Husowa, natomiast 41 umów z mieszkańcami 
Tarnawki. W tej chwili beczkowóz jeździ częściej, ponieważ wcześniej jeździł tylko 
raz w tygodniu. Pracujemy nad udrożnieniem tego. Będzie drugi beczkowóz, który 
będzie przekazany dopiero protokołem przez wykonawcę oczyszczalni ścieków. 
Natomiast próbujemy to udrożnić w inny sposób. Myśli, że w najbliższym czasie 
zabraknie mocy przerobowych Zakładowi Komunalnemu, zwłaszcza dlatego, że 
mamy bardzo niskie ceny w porównaniu z cenami zakładów wywożących, czyli 
Łańcuta i Kańczugi. Zgłoszeń na pewno nie odmówią. Jeżeli nie ma dojazdu do 
szamba, to Zakład Komunalny nie odbierze tego. Mają zakupić dłuższy wąż. Nasza 
sugestia jest też taka, że jeżeli ktoś miałby wykonywać takie szambo, to poprosił 
żeby się zgłosić do inwestycji, żeby sprawdzić z której strony będzie przyszły 
przyłącz kanalizacyjny, żeby ewentualne późniejsze prace przyłączeniowe nie 
dublować, tylko wykorzystać istniejące podłącza do szamba. Jeśli chodzi  
o inwestycje w Gminie Markowa, w dniu 24 maja podpisano umowę z wykonawcą 
zadania pn. „Przebudowa drogi gminnej Boratynówka Husów”. W tym roku 
prawdopodobnie uda się zrobić dokumenty. Nie wiemy, czy uda się wejść w teren. 
Jest tam sporo rzeczy do zaprojektowania, zwłaszcza przy moście. Inwestycja jest do 
sierpnia przyszłego roku, więc będzie to stosunkowo szybko zrobione. W dniu  
19 czerwca został ogłoszony przetarg na wyłonienie wykonawcy zadania pn. 
„Budowa kanalizacji sanitarnej w miejscowości Husów i Tarnawka”. Ogłoszony został 
przetarg na dwa odcinki w kierunku Husowa i Tarnawki. Jeden odcinek to jest 
odcinek do rozgałęzienia na Tarnawkę z przepompownią i jeden odcinek w kierunku 
Husowa z przepompownią. Rozważaliśmy ogłoszenie przetargu na trzy odcinki. 
Niestety nie wystarczyło by pieniędzy. Kwota przetargowa, na pewno przekroczyła by 
wartość posiadanych środków. Z tym wiąże się to, że w tej chwili będzie ogłoszony 
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nabór na wykonywanie kanalizacji w obszarach poza aglomeracyjnych. Mieliśmy 
wniosek na liście rezerwowej na 4,5 mln zł z PROW. Niestety wniosek ten nie 
przeszedł i już nie przejdzie. Wniosek ten częściowo przeniesiemy na wniosek, który 
będzie można składać z KPO. Okres realizacji jest bardzo krótki, ponieważ do końca 
października przyszłego roku. Szanse na złożenie tych wniosków mają tak naprawdę 
gminy, które mają już gotowe projekty. My taki projekt mamy. Kwota alokacji jest 
niska, ponieważ jest 55 mln zł niecałe na to. Wartość jednego projektu jest od 1 – 5 
mln zł. Na liście rezerwowej było 18 wniosków w PROW, to parząc na to i tak dla  
7 samorządów braknie. Ma nadzieję, że my na tej liście 7 samorządów się nie 
znajdziemy. Wówczas będziemy dokładać do tego projektu, który był z PROW – u.  
W dniu 26 czerwca została podpisana w Urzędzie Marszałkowskim umowa  
o przyznanie pomocy na zadanie „Modernizacja planu zabaw w miejscowości 
Tarnawka” w ramach Podkarpackiego Programu Odnowy Wsi. Ponadto Gmina 
Markowa podpisała umowę o dofinansowanie zadania „Cyfryzacja Usług w Gminie 
Markowa”. Obecnie czekamy na podpisanie umowy ze strony Urzędu 
Marszałkowskiego. Jest to bardzo duża inwestycja, będziemy to realizować. W tej 
chwili jesteśmy na etapie przygotowania dokumentów do przetargu. W dniu 19 – 20 
czerwca odbyła się kontrola Urzędu Marszałkowskiego dotycząca złożonego wniosku 
o płatność zadania pn. „Modernizacja i zakup nowego wyposażenia świetlicy CKGM 
oddział w Husowie”, zrealizowanego w ramach PROW 2014 – 2020. Kontrola 
przebiegła bez uwag. Z kolei w dniu 17 czerwca 2024 roku zostało złożone 
rozliczenie końcowe wniosku pn. „Zakup nowego wyposażenia dla Centrum Kultury 
Gminy Markowa” zrealizowanego w ramach PROW 2014 – 2020. Dodał, że w tej 
chwili w realizacji jest droga na Skotnik. Był z nią spory kłopot i bardzo dużo pracy, 
ponieważ umowa była podpisana, a nie było zgód. Droga nie idzie po linii, która była. 
Trzeba nowych rozgraniczeń. Wielki ukłon w kierunku pracownika Urzędu Gminy  
K. Kluza i pracowników mu pomagających J. Szpytma i Ł. Słupek, którzy jeździli za 
zgodami. Ponad 50 zgód musieliśmy uzyskać. Nie wszystkich udało się przekonać 
od razu, tylko na raty. W tej chwili ma być podpisana umowa z geodetą na 
wytyczenie tej linii, już właściwej. Ma termin 60 dni, czyli do końca sierpnia. 
Wykonawca zgodził się na przesunięcie terminów. Ma czas do końca października 
na zrobienie, do końca listopada na rozliczenie. Myśli, że droga zostanie 
zrealizowana, pomimo tego, że wiele osób uważało, że tego nie zrobimy. Co do dróg, 
również jest szacowanie dróg do remontu. Wartość inwestycji 2 mln zł. Przetarg 
musimy ogłosić do 12 lipca. Drogi są wstępnie wyznaczone. Nie wie, czy wszystkie 
zostaną zrobione, ponieważ musimy to skosztorysować. Jeśli chodzi  
o termomodernizację, również przetarg musi zostać ogłoszony do 12 lipca. Jesteśmy 
na etapie przygotowywania tego wszystkiego. Niestety projekt cały czas ewoluuje, 
mamy sporo zaskoczeń. Poinformował też, że Gmina Markowa i GOPS będą składać 
wniosek w naborze. Chcą przekształcić GOPS w Centrum Usług Społecznych. 
Powstałby w ramach tego projektu Dom Seniora w Tarnawce. Maksymalna wartość 
projektu tj. 4 mln zł. Przy dobrej konfiguracji wkład własny będzie minimalny. 
Będziemy chcieli ten projekt realizować. Dodał, że w dniu jutrzejszym odbędzie się  
w Remizie OSP Husów wydawanie żywności dla 498 mieszkańców Gminy Markowa, 
którzy zostali wcześniej zakwalifikowani do udzielenia tego wsparcia. Podziękował 
strażakom za prowadzenie tej akcji. Jeśli chodzi o Centrum Kultury, w okresie od 16 
maja do 26 czerwca było sporo inicjatyw kulturalnych, wśród których wymienił 
najważniejsze. (Szczegóły znajdują się w sprawozdaniu z działalności 
międzysesyjnej Wójta Gminy Markowa, który stanowi załącznik Nr 12 do protokołu). 
Poinformował również o przygotowanych i złożonych wnioskach do programów przez 
CKGM.  
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Po przedstawionym sprawozdaniu, Przewodniczący Rady Gminy Markowa otworzył 
dyskusję nad tym punktem porządku obrad sesji.  
Krystyna Grzywna – zapytała, czy kolektor przez Rzeki jest już realizowany.  
Wójt Gminy – odpowiedział, że jest już po przetargu. Firma weszła już na teren 
budowy.  
W związku z brakiem dalszych pytań Przewodniczący przeszedł do omawiania 
kolejnego punktu porządku obrad sesji. 
 
 
Ad. 12. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.   

Przewodniczący zapytał, czy ktoś chciałby wnieść jakieś uwagi do protokołu sesji  
z dnia 16 maja 2024 roku. W związku z ich brakiem zarządził głosowanie  
w sprawie przyjęcia protokołu.  
Protokół Nr II/24 z sesji Rady Gminy Markowa z dnia 16 maja 2024 roku został 
przyjęty. 
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymał się, 3 – nieobecnych. 
 

Przewodniczący zapytał, czy ktoś chciałby wnieść jakieś uwagi do protokołu sesji  
z dnia 12 czerwca 2024 roku. W związku z ich brakiem zarządził głosowanie  
w sprawie przyjęcia protokołu.  
Protokół Nr III/24 z sesji Rady Gminy Markowa z dnia 12 czerwca 2024 roku 
został przyjęty. 
Wyniki głosowania: 12 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymał się, 3 – nieobecnych. 
 

Ad. 13. Sprawy różne.  

Przewodniczący Rady Gminy Markowa otworzył ten punkt i na początku podziękował 
sołtysom, Pani Krystynie Grzywnie i Panu Marcinowi Bembenikowi za pracę na rzecz 
społeczności lokalnej w kadencji 2019 – 2024.  
Wójt Gminy – mamy na sali obecnych dwóch sołtysów, trzeciemu podziękowaliśmy  
w niedzielę, ponieważ dzisiaj nie mógł być na sesji Rady Gminy. Podziękował za lata 
dotychczasowej pracy. Jest teraz następna kadencja. Liczy na owocną współpracę  
i że będzie się ona dobrze układała. Podziękował za zaangażowanie i jeszcze raz  
w imieniu wszystkich bardzo podziękował.  
Krystyna Grzywna – podziękowała przede wszystkim za to, że zaufali im po raz 
kolejny i za to że poszli na wybory i stwierdzili, że to co robią, jest może słuszne, 
może dobre, trudno jej powiedzieć. Podziękowała wszystkim, którzy w jakikolwiek 
sposób pomagają im w pełnieniu tej funkcji. Ona może czasami nie jest taka łatwa, 
czasami jest trudna, ale kierują się pomaganiem ludziom. Podziękowała wszystkim  
i poprosiła o tą pomoc. Myśli, że ta współpraca będzie owocna, będzie dobra i będą 
się dogadywać.  
 
Kolejno Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że 16 czerwca 2024 roku odbyły 
się wybory na sołtysów, w związku z powyższym poprosił o wręczenie zaświadczeń  
o wyborze dla nowo wybranych sołtysów (Pana Pawła Szpytmy – sołtysa wsi 
Markowa, Marcina Bembenika – sołtysa wsi Husów i Krystyny Grzywny – sołtysa wsi 
Tarnawka). Zaświadczenia wręczyli Wójt Gminy Markowa – Aleksander Cwynar - 
oraz Przewodnicząca Gminnej Komisji Wyborczej – Urszula Cwynar.  
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Po wręczonych zaświadczeniach o wyborze, Przewodniczący Rady Gminy otworzył 
dyskusję nad tym punktem i poprosił o zadawanie pytań.  
Krystyna Hundz – Bembenik – podziękowała Pani sołtys i sołtysom za to 
zaangażowanie w sprawy naszych sołectw. Z Panią sołtys pracuje już kolejną 
kadencję i będą dalej współpracować. Podziękowała mieszkańcom, że wyniki 
wyborów potwierdzają właśnie przynajmniej częściowo to co robią. Dodała, że 
Rządowy Program Odbudowy Zabytków jest realizowany poprzez promesy 
inwestycyjne udzielane przez Bank Gospodarstwa Krajowego samorządom, a za ich 
pośrednictwem innym podmiotom zobowiązanym do opieki nad zabytkami. Zapytała, 
jakie są zgłoszone przez Gminę Markowa obiekty do tego programu, które posiadają 
wpis do ewidencji lub rejestr zabytków, które należą do samorządu. Już 2 nabory się 
odbyły.  
Wójt Gminy – odpowiedział, że nie potrafi odpowiedzieć na to pytanie. Odnośnie 
zabytków jest zaskoczenie, ponieważ dowiedzieliśmy się przedwczoraj, że zabytkiem 
jest Szkoła w Husowie. Na dzień dzisiejszy tak naprawdę nie wiemy, kto się 
zabytkami w Markowej zajmuje. Mamy drobną destabilizację w niektórych zakresach. 
Te czynności zostaną do kogoś przypisane. Na pewno żaden wniosek nie został 
złożony tutaj. Jak najbardziej taki wniosek możemy złożyć. Jednak na dzień 
dzisiejszy nie potrafi odpowiedzieć na to pytanie. Budynków mamy 17 z tego co jest 
wykazane w raporcie. Nie potrafi ich wszystkich wymienić.  
Krystyna Hundz – Bembenik – to w takim razie kiedy ta szkoła.  
Wójt Gminy – on może być zaskoczony, ponieważ nie doszedł do zabytków. 
Natomiast zaskoczeni są pracownicy gminy, którzy nie przypominają sobie, kto to 
wpisał na rejestr zabytków. Odnośnie termomodernizacji szkoły, decyzja jest taka, że 
musimy zakres prac w szkole znacznie ograniczyć, ponieważ konserwator nie 
wyraża zgody na docieplenie z zewnątrz, ani na wymianę okien z plastikowych na 
plastikowe, tylko zaleci drewniane. Nie mówiąc już o konstrukcji dachu.  
W następnej kolejności Przewodniczący Rady Gminy udzielił głosu przedstawicielowi 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Husowie.  
Gabriel Leniar – wystąpił oraz przedstawił pismo w imieniu Zarządu Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Husowie w sprawie wyrażenia sprzeciwu wobec planowanej 
rezygnacji Gminy Markowa z realizacji zadania „poprawa efektywności energetycznej 
budynku remizy OSP w Husowie”. Pismo to stanowi załącznik Nr 13 do niniejszego 
protokołu.  
Wójt Gminy – w woli wyjaśnienia powiedział, że mamy inwestycję termomodernizacji 
budynków na terenie Gminy Markowa. Po objęciu władzy podczas omawiania, doszli 
do wniosku, że pilniejszymi sprawami są remonty budynków oświatowych, które 
generują bardzo spore koszty. Za ubiegły rok, samo ogrzewanie szkoły w Markowej 
wyniosło ponad 100.000,- zł. On ma ogromy szacunek do strażaków i poprosił, żeby 
nie odbierać tego osobiście. Ma natomiast jedną uwagę do jego poprzednika. Skoro 
był projekt realizowany i miała być realizowana szkoła w Markowej i OSP w Husowie, 
jego pytanie jest tylko takie: dlaczego Dyrektor Szkoły w Markowej zdążył zrobić 
audyt energetyczny, a poprzedni Wójt Gminy Markowa, który dużo częściej się ze 
strażakami widywał, niż z Dyrektorem SP w Markowej, tego audytu nie zlecił OSP 
Husów, albo sam go nie zrobił. On dostał jedynie zapis OSP Husów i SP Markowa. 
My nie mamy czasu, ponieważ mamy taką ilość inwestycji, że naprawdę nie ma 
czasu na głęboką analizę. Poprosił, żeby uwierzyć w to, że są pod taką presją czasu, 
że on w trzech miejscach pracował, ale czegoś takiego nie miał. Dla przykładu podał: 
projekt 5 mln zł termomodernizacji – ogłoszenie przetargu ostateczny termin 12 lipca; 
poprawa efektywności energetycznej instalacji i oświetlenia na terenie Gminy 
Markowa – 12 lipiec; przebudowa i modernizacja infrastruktury drogowej, inwestycja 
na ponad 2 mln zł – 12 lipiec; przebudowa i remont, konserwacja Domu Ludowego – 
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29 lipiec; poprawa efektywności energetycznej oświetlenia na terenie Gminy 
Markowa „Rozświetlamy Polskę” – co prawda jest 12 wrzesień, ale wiąże się to  
z drugim programem, więc jest to 12 lipiec. Pominął Skotnik, w którym drogowiec 
spędził miesiąc, ponieważ nie było nic zrobione. My nie mamy tutaj czasu na 
zastanawianie się i czasu na dogłębną analizę. Przyznał się, że być może decyzja 
była zła. Jakby miał wiedzę, że budynek Szkoły w Husowie jest wpisany w rejestr 
zabytków, albo którykolwiek z pracowników, to takiej decyzji byśmy nie podjęli. Na co 
się konserwator zgodzi tego nie wiemy, na pewno zgodzi się na wymianę pieca, który 
musimy wymienić. Na dzień dzisiejszy decyzja wstępna jest taka, że budynek OSP 
Husów jest też kosztorysowany i audyt energetyczny zrobiony. Nie wie w jakim 
zakresie to zostanie zrobione. Na pewno zrobiliśmy wstępne kosztorysy na kotłownie 
we wszystkich budynkach, ponieważ za jakiś czas nie będzie można kotłów 
gazowych wymienić na gazowe, tylko na pompy ciepła. Jeżeli my tego nie zrobimy, 
to za kilka lat my się nie wypłacimy, ponieważ nie mamy fotowoltaiki. Tutaj na szybko 
do 12 lipca, żeby cokolwiek skosztorysować zleciliśmy wstępne kosztorysowanie na 
oko 4 kotłowni w technologii zaprojektuj – wybuduj. To jest koszt ok. 1.200.000,- zł. 
Mamy 4 budynki, w których musimy to wymienić. On naprawdę by chciał zrobić ten 
budynek i poprosił, żeby do niego nie podchodzić tak, że ma coś osobiście do 
strażaków, bo ma ich w radzie aż 4. Powiedzenie jest takie, że każda organizacja, 
każda firma jest tak mocna jak jej najsłabszy element. W tej chwili staramy się 
wyprowadzać to na prostą. Zatrudnienie spadło z 28 w pewnym momencie do 23. My 
mamy taką sytuację w Urzędzie, że w księgowości pracuje w tej chwili 5 osób, żeby 
wyprowadzić zaległości. One nie skończą pracy za miesiąc, czy za dwa.  
W inwestycjach mamy M. Ślęzak, K. Kluza nie wspomina o środkach unijnych o Pani 
J. Przystaś, ponieważ ona robi projekty. Ma zarzuty od mieszkańców, od radnych, że 
inwestycje są nieprzypilnowane. On wie, że są nieprzypilnowane i pewnie dalej nie 
będą do końca przypilnowane tak jakby tego chciał, ponieważ nie ma kto tego zrobić. 
Jeżeli my do 12 lipca, czy do 29 lipca nie ogłosimy tych przetargów, gdzie mamy  
w rozsypce każdy jeden, to te środki nam przepadną. On na tych pracowników 
„chucha i dmucha”, bo jeżeli jeden mu powie, że nie przyjdzie do pracy to może tą 
kartkę przedrzeć na pół i podziękować. Ma pretensje i będzie miał pretensje do 
poprzednika. Proces inwestycyjny wygląda tak: pozyskuje się środki unijne, robi się 
kosztorysy robi się przetargi i zapewnia się finasowanie. On w pierwszych dniach 
dostał to, że skarbnik nie wiedział, jakie ma inwestycje do zafakturowania. 
Przesuwaliśmy fakturę 4.200.000,- zł na kolejny miesiąc, bo nawet nie można było 
przetargu ogłosić, ponieważ jest unijny. Przeprosił druhów OSP, to nie jest do nich, 
tylko tak jak powiedział. Nie chce się tutaj wgłębiać. O nim też mówią, że to on i nowa 
Rada zadłużają gminę. 7.680.000,- zł był zaciągnięty kredyt, do którego nawet do 
złotówki się nie poczuwa. To było zapisane w WPF – ie na koniec roku zadłużenie na 
14 mln zł. Druga sprawa jest taka, że chodzą pogłoski, że zwalnia pracowników. 
Żeby była jasność i żeby wszyscy usłyszeli powiedział, że nie zwolnił ani jednego 
pracownika. Owszem odchodzą, on nie zwolnił nikogo. Poprosił o wyrozumiałość dla 
niego i dla radnych. Pracuje dwa miesiące, a czuje się jakby pracował już 3 lata. 
Zwracając się do członków OSP Husów, powiedział, że zrobi co może, żeby zrobić 
jak najwięcej, tylko oni też muszą mieć jakąś wyrozumiałość. On zastał urząd  
w sytuacji taka jaka była. Części rzeczy się spodziewał, a części nie. To co zrobił 
poprzedni rząd zmieniając termin wyborów z jesiennych na wiosenną, doprowadził 
do tego, że my w tej chwili z radnymi musimy podejmować decyzje o przedszkolach, 
o naborach na wakacje, ponieważ wszystko to zostało odłożone. My tak naprawdę 
do końca roku będziemy walczyć sami ze sobą. Jeszcze raz poprosił  
o wyrozumiałość. My zrobimy co możemy. W radzie jest 4 strażaków, 3 z jego 
Komitetu Wyborczego, 1 jest od konkurenta i myśli, że się darzą szacunkiem. 
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Zaznaczył, że naprawdę ceni pracę strażaków. Jednak nie wszystko da się zrobić. 
Stara się współpracować z wszystkimi pracownikami. Robią co mogą. Tutaj nikt 
nawet o urlopie nie wspomina do końca lipca.  
Wojciech Dołęga – zwracając się do Wójta, mówił że kosztorysujemy Dom Strażaka 
w Husowie, że na pewno będą tam jakieś działania. Zapytał, czy można powiedzieć 
na czym się skupimy i co będziemy w stanie z tym zrobić.  
Wójt Gminy – jeżeli będziemy mieć tutaj wszystkie kosztorysy, to na pewno w Domu 
Strażaka wymiana okien nastąpi, być może na 90% elewacja. Nie wie co się uda  
z centralnym, ponieważ niestety to jest inwestycja duża i trzeba to zrobić zaprojektuj 
– wybuduj. Staramy się to zrobić w miarę rozsądnie z największymi korzyściami. Tak 
naprawdę my też walczymy z przepisami unijnymi. Wymiana kotłów gazowych, dla 
niego to jest absurdem, że to zostanie wstrzymane. Jeżeli my się do tego jakoś nie 
dostosujemy, to obudzimy się z tym, że będziemy musieli wymienić na pomy ciepła  
i wówczas się z tego nie wypłacimy. Okna na 100% zostaną wymienione. Ma 
nadzieję, że elewację również uda się zrobić. Co do centralnego, nie obiecuje. Jego 
marzeniem było by, żeby najpierw zrobić dach, potem elewację. Wyjdzie co wyjdzie, 
później będziemy poprawiać elewację.  
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że na dzisiejszym spotkaniu są Panie  
z miejscowości Tarnawka, które prosiły o zabranie głosu, w związku z powyższym 
udzielił im głosu.  
Justyna Żmuda – w imieniu rodziców, podziękowała radnym za zdjęcie z porządku 
obrad pkt. 10. Przez co ma nadzieję, że daje im jeszcze szansę na dyskusję  
w sprawie wydłużenia pracy Punktu Przedszkolnego w Tarnawce. Na chwilę obecną 
to przedszkole jest otwarte bardzo krótko i niestety zabiera im możliwość podjęcia 
pracy. Natomiast rodzice, którzy pracują nie oddadzą dziecka do tego przedszkola, 
bo kto później to dziecko odbierze. Próbowali rozeznać sytuację, są osoby, które 
oddają na dzień dzisiejszy dzieci do sąsiedniej gminy. Gdyby zdarzyło się tak, że ta 
palcówka będzie otwarta dłużej, są skłonni te dzieci przenieść. W związku  
z powyższym zwróciła się do radnych i do Wójta o możliwość spotkania i podjęcia 
jeszcze raz tego tematu, gdzie spróbują jeszcze raz przedstawić ich argumenty, 
Może uda się coś pozytywnego w tej sprawie.  
Krystyna Hundz – Bembenik – w tej sprawie mówić może, głosować nie i jest tego 
świadoma. Poprosiła o ściągnięcie tego punktu obrad z porządku sesji, ponieważ 
wydawało się jej, że ten temat nie można potraktować jako punkt, który pojawia się  
i znika i decyzja może być nie do końca przemyślana lub poznana. Na Komisjach 
były argumenty na „nie”. Teraz spróbujemy razem znaleźć argumenty na „tak”. Ten 
argument o którym przed chwilą słyszeliśmy, cały czas jest aktualny. Zaznaczyła, że 
ktoś sobie nie uświadamia, że jeśli my nie wydłużymy pracy przedszkola w tym roku, 
to ta placówka zniknie. Z ustawy oświatowej wynika, że grupa dzieci może być od 3 – 
25. Nie wyobraża sobie placówki, w której jest 3 osoby. Zapytała, czy my chcemy 
mieć to ustawowe minimum. Tam też można rozczytać na temat powierzchni. Lokal, 
który przyjmuje grupę do 25 osób ma określone wymiary. To nie jest zganianie dzieci 
do sali, tylko od 3 – 5 – 16 m2 powinien mieć, więc jak mamy 25 dzieci, to łatwo sobie 
przemnożyć ile powinniśmy mieć metrów sali dla dzieci oprócz mebli. Podstawową 
aktywnością dziecka w wieku przedszkolnym jest zabawa, edukacja, ruch na 
świeżym powietrzu. Właśnie spróbują w ten sposób podejść z ich strony. Ktoś może 
odbierać, że osobiście w tej sprawie występuje. Temat wydłużenia, czy istnienia tej 
placówki to jest szerszy problem sołectwa Tarnawka, istnienia miejscowości, 
funkcjonowania jej. Z tego też powodu prosiła radnych i jest wdzięczna za to, że 
mogą na ten temat dyskutować, przyjrzeć się temu i być może znaleźć rozwiązania, 
na które w tym momencie nawet trudno nam powiedzieć. Trzeba mieć na to czas,  
a myśmy tego czasu nie mieli. To nie jest taka błahostka. Wydłużenie daje nam 
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możliwość istnienia. Natomiast brak tego, likwiduje tą placówkę. Punkt Przedszkolny 
został powołany dwa lata temu. Miała być skierowana propozycja dla rodziców od 
byłego Wójta wraz z powstaniem nowej placówki. Została zamknięta szkoła filialna  
i pytaliśmy się o to, co mamy w zamian, jak ma ta miejscowość funkcjonować. Miał 
być powołany Punkt Przedszkolny i jakaś propozycja dla rodziców. Nie było żadnej 
propozycji dla rodziców. Przedszkole od lat 70 – tych istniejące, Punkt Przedszkolny 
2 lata funkcjonuje i przez cały ten okres nigdy nie było w Tarnawce wydłużenia pracy 
przedszkola. Wielokrotnie rodzice się zwracali, co można zauważyć w składanych 
deklaracjach na przedłużenie edukacji przedszkolnej lub zgłoszenie dziecka do 
przedszkola w Tarnawce, co się odbywa u Pani Dyrektor w Husowie, rodzice 
zaznaczali godziny, które by chcieli żeby ująć z wydłużeniem. Pierwsze pojawiały się 
popołudniowe do 15.00, do 16.00. Dwa lata temu, rodzice zgłosili na ręce byłego 
Wójta również pismo potwierdzone ich podpisami o wydłużenie pracy tej placówki. 
Otrzymali odpowiedź negatywną. Pan Wójt był zainteresowany tylko i wyłącznie 
umieszczeniem dzieci na terenie gminy. Jemu było wszystko jedno gdzie te dzieci 
będą, najważniejsze że będą na terenie gminy. Jak zapytała go, czy jest świadomy 
tego, że jeśli Punkt Przedszkolny w Tarnawce powołany, na remont wydane 
pieniądze, odnowione ściany, nie będzie wydłużony, to ta palcówka do dwóch lat 
zniknie, odpowiedział, że jest tego świadomy. Teraz kolejny raz mówimy o tym, że 
dzieci, które są w Husowie w przedszkolu, one nie wrócą. Każdy z nas jak ma 
dziecko, to to nie jest mebel do przestawiania z kąta w kąt. Jak dziecko już poszło  
i czuje się dobrze w tej grupie, to dlaczego miało by wrócić. Ono ma kolegów, ono 
ma tam swoje życie, ono czuje się tam bezpieczne. Przypomniała, że dwa lata temu 
była prośba rodziców o wydłużenie. Przychodzili rodzice do niej i mówili jedno 
dziecko do grupy chodziło, młodsze rodzeństwo czeka i mówi mama jedna, czy 
druga, że jeśli nie będzie wydłużenia, to od września zabiera. Ona to rozumie. 
Poprosiła tylko, żeby złożyć deklarację i to napisać. W deklaracji było to 
uwzględniane. Były te godziny poszerzane, nie pięciogodzinne. Nikt z nas nie 
wyobraża sobie funkcjonowania na 5 godzin pracy. Z Tarnawki trzeba dojechać, 
mają najdalej jeśli chodzi o dojazd do pracy i wrócić. Jeśli ktoś ma dzieci, musi sobie 
tak czas zorganizować, żeby bezpiecznie wyprowadzić dziecko, zostawić  
w przedszkolu, a później go odebrać. Były takie przypadki, że opiekunka nawet rano 
przychodziła do domu, żeby zaopiekować się tym dzieckiem pół godziny. Podobnie 
po południu. Tarnawka się rozrasta w jakiś sposób, mimo wszystko. Nie będą tylko 
seniorzy, bo zaczynają się budować domy i myśli, że będzie niejedno małżeństwo, 
bo już jest kilka. Chcą rozwoju tej gminy dla młodych, a nie dla odchodzących. 
Popatrzmy w stronę młodych. Są sposoby, są możliwości na to, żeby zapunktowała 
ilością dzieci ta placówka. Tak jak mówiła, jest wdzięczna wraz  
z rodzicami za ściągnięcie tego punktu, ponieważ mamy szansę postarać się w tą 
stronę iść. Jeżeli nie będzie wydłużenia, to zlikwidują placówkę. Czasem mówimy  
o małej roślince, którą podlewamy, pielęgnujemy bo jest malutka, chora. Prostujemy, 
dajemy patyczek, żeby rosła pięknie do góry, a potem podziwiamy, jak jest mocne 
drzewo to później niczego jej już nie trzeba. My teraz mamy taką małą roślinkę i jeśli 
teraz wywożenie tej małej roślinki będzie na prawo i na lewo, to ziemia się opruszy, 
korzenie osłabną i ona nie będzie mocna i zdrowa. Będzie chora i takimi roślinkami, 
którymi teraz trzeba pielęgnować są nasze dzieci. Ktoś może zarzucić, jaka to jest 
edukacja w grupie mieszanej. Powiedziała, że taka jak w rodzinie. Nikt w rodzinie nie 
ma z jednego rocznika dużo dzieci. Dlatego może powiedzieć, że w tej sprawie jeżeli 
radni mają jakieś pytania merytoryczne, warto by było pozyskać opinię Kuratorium, 
jak patrzą na grupy mieszane. To, że mamy grupy mieszane w Polsce, jak ona 
zaczynała swoją edukację, to naprawdę mnóstwo było zajęć, praktyk po takich 
grupach. Jeśli jest w takiej grupie trzylatek, to jeśli jest dziecko zdrowe, to sięga do 
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sześciolatka, który ma zasób słownictwa dużo bogatszy. Zabawy są inne, a więc pnie 
się do góry. Dzieci, które nie mówiły, zaczynają w bardzo szybkim tempie poprawiać 
swoją wymowę. Jeśli ktoś myśli, że uprawia gołosłowie, to można zapytać rodziców. 
Jeśli chodzi o przygotowanie do klasy pierwszej, w Polsce sześciolatek ma każdy 
przygotować się przez rok czasu. Mogą rodzice powiedzieć, czy te dzieci  
w Tarnawce były przygotowane, czy nie. W Punkcie Przedszkolnym w Tarnawce 
dzieci jeden drugiemu pomaga. Starszy uczy się ustąpić, poczekać. Młodszy sięga 
wyżej, chce więcej, ma przykłady bohaterów. Rozwój nie jest zakłócony, jest 
odwrotnie. Przestrzeń sali powoduje to i ta ilość, że każde dziecko może wstać 
pobawić się, ułożyć sobie zabawę, konstrukcję i nikt mu tego nie zburzy. Lokalizacja 
placu zabaw jest zaraz obok. Od 2014 roku jest placem zabaw otwartym dla 
wszystkich mieszkańców. Jest przykładem jak można utworzyć plac zabaw, nie 
zniszczyć, a używają wszyscy. Na ten plac zabaw codziennie możemy wyjść i bawić 
się. Jak mamy zamykać się w sali, a zwłaszcza w okresie wiosny, czy lata, to lepiej 
wyjść na świeże powietrze i tam się pobawić. Plac zabaw powstał tylko dlatego, że 
ludzie tego bardzo chcieli. Rodzice poszli, zdobyli pieniądze i mamy w tym momencie 
zabawki, ładny plac. Ogrodzenie, które zniszczyła powódź w 2020 roku zostało 
ładnie odbudowane z ubezpieczenia tego obiektu. To, że możemy nie za bardzo 
przebodźcowywać dzieci, to jest istotne. Te dzieci w tym momencie mają mnóstwo 
bodźców z każdej strony. Myśli, że jest to szansa dla tych dzieci ogólnie rozwoju 
dobrego. Jeśli tu się dziecko wzmocni, rozwinie, to ono potem, tak jak z tą roślinką, 
nie trzeba będzie mu profilaktycznych programów, żeby ono było zdrowe, mocne, 
samodzielne. Chciałaby, żeby popatrzeć w tą stronę również. W tym momencie 
nawet nie mają się jak pochwalić i pozyskiwać chętnych, bo jak zacząć chwalenie 
się, czy pokazanie. 5 godzinne – odpada, bo kto przyjedzie, kto da, kto zostawi jak 
nawet nasi mieszkańcy mówią nie.  
Marcin Bembenik – odnosząc się do przedmówczyni, myślał że zdjęliśmy ten punkt  
z porządku obrad sesji, a dość sporo zostało powiedziane. Zapytał Wójta od kiedy 
jest ustawowy obowiązek wywozu nieczystości ze zbiorników bezodpływowych, czy 
podpisywania umów.  
Wójt Gminy – nie potrafi powiedzieć od kiedy.  
Marcin Bembenik – poprawiając swoje pytanie, zapytał od kiedy jest obowiązek 
kontroli zbiorników.  
Wójt Gminy – z tego co wie, to chyba od dwóch lat.  
Marcin Bembenik – była tutaj mowa, że nic w tym temacie nie zostało zrobione,  
a jednak inwestycja zwłaszcza jeśli chodzi o oczyszczalnie ścieków w Markowej jest 
prowadzona.  
Wójt Gminy – on nie mówił o oczyszczalni ścieków, on mówił o sytuacji z szambami. 
Marcin Bembenik – ale jedno z drugim się wiąże. To nie jest tak, że to było od lat, 
tylko to jest decyzja od niedawna. Wydaje się mu, że owszem można było zrobić 
więcej, zgadza się z tym, ale to nie jest tak, że to są zaniedbania dalekosiężne. Na 
Komisji zapytał odnośnie odbioru odpadów z przydomowych oczyszczalni ścieków, 
ponieważ dostał informację od mieszkańców, że nasz zakład nie chce wywozić. 
Zapytał, czy to jest rzeczywiście prawda, a jeżeli tak to jakie są powody takiej 
sytuacji, bo to też jest ważne, bo jak ktoś podpisał umowę na budowę domu i musi 
spełnić te warunki, a ZGK potwierdził, że zgadza się na przydomową oczyszczalnię, 
to mamy niejasność. Chciałby wiedzieć, jakie są tego powody.  
Wójt Gminy – podobno na początku tak było. Na dzień dzisiejszy jest to zupełnie już 
nieaktualne. Z wszystkich przydomowych oczyszczalni, ścieki są odbierane. 
Odnośnie przydomowych oczyszczalni było pytanie, czy potrzebny jest operat wodno 
– prawny – odpowiedział, że nie. Potrzebne jest tylko zgłoszenie wodno – prawne  
w Wodach Polskich. Ponadto poinformował o pozostałych pytaniach z Komisji, 
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mianowicie było pytanie odnośnie finansowania działalności Klubu Szachowego. 
Chodzi o to, że jest w tej chwili uchwała, która nie dopuszcza możliwości takiego 
finansowania, tylko LKS – y w zasadzie. Został już przesłany do RIO projekt uchwały 
ze stosownymi zmianami, aby można było finansować inne sposoby. Natomiast nie 
mamy jeszcze opinii RIO w tym zakresie. Jeśli chodzi o pytanie dotyczące 
odśnieżania parkingu przy kościele, jaki to jest koszt. Odśnieżanie i posypywanie 
piaskiem jeśli chodzi o Markową, po obfitych opadach śniegu trwa ok. 70 min. Przy 
mniejszych opadach śniegu 40 min. Wykonuje to Zakład Gospodarki Komunalny, nie 
mają tych kosztów rozbitych. Była decyzja, żeby to odśnieżać i uważa, że słuszna 
ponieważ z tego korzystamy wszyscy. Chyba, że decyzja radnych będzie inna, to 
będziemy prosić o partycypowanie w kosztach. Jeśli chodzi o pytanie, jakie drogi  
w Husowie będą remontowane, to tak jak mówił wstępnie wyznaczone są 
Homendówka na całej długości, Księża od powiatówki w dół kawałek jest w bardzo 
złym stanie, Kisałówka od Biedroniówki też kawałek. Nie wiemy jak jest  
z samoistnym posiadaniem, czy będziemy mogli to położyć. Kawałek tej drogi nie 
skończonej z Husowa do Handzlówki i Biedroniówka też jest wyznaczona, nawet  
z kawałkami podbudowy. Na terenie Markowej jest wyznaczona wstępnie droga na 
Lipnik od drogi wojewódzkiej do Gościńczyka też nie w całości, wstępnie też jest 
wyznaczona droga na Kosinę. Zobaczymy jak to wyjdzie z kosztorysów, ponieważ 
nie są jeszcze zrobione. Odnośnie drogi powiatowej Husów Górnica – do Centrum 
Kultury, powiat prawdopodobnie wyznaczy trzy inwestycje do realizacji, inwestycja  
w Husowie jest jedną z nich. Mamy nadzieję, że uda się to zrealizować. Ma być 
dopiero nabór na środki. Jeśli chodzi o wyposażenie w Centrum Kultury, ściśle 
mówiąc jeśli chodzi o instrumenty muzyczne odpowiedział, że wszystko jest już 
zakupione i rozliczone. Wniosek o płatność został już złożony. Na dniach zostanie 
przekazany sprzęt muzyczny. Nawiązując do monitoringu na placu przy stadionie  
w Markowej, niestety po ostatnich Dniach Gminy Markowa straty jakie zostały 
poczynione to jest 5 elementów paneli ogrodzeniowych zniszczonych, praktycznie do 
wyrzucenia i dwie zabawki na placu zabaw zostały popsute. Zgłosiliśmy to do 
ubezpieczyciela. Mając na uwadze powyższe, pewnie będziemy dokładać monitoring 
noktowizyjny. Nie wiadomo co robić. Była propozycja sołtysa z Markowej, żeby 
stadion zamykać, ale jak widać, jeżeli to zamkniemy, to nie będziemy mieć 
ogrodzenia. W związku z tym musimy iść w innym kierunku. Było również pytanie o 
stary projekt hali sportowej. Nie wie, czy jest ta dokumentacja, postara się na to 
pytanie odpowiedzieć w późniejszym terminie. Pytano również o wpłaty na poczet 
kanalizacji. Odpowiedział, że jesteśmy w tej chwili na etapie weryfikacji. Jest rejestr 
wpłat. Kwestia teraz przeanalizowania jaka jest skala tych wypłat. Jeżeli ktoś to 
zgłaszał, będziemy indywidualnie do tego podchodzić.  
Damian Styś – niektóre domy nie posiadają zbiorników. Zapytał czy będą kary.  
Wójt Gminy – odpowiedział, że pierwszy etap to są pisma. My chcemy uniknąć tych 
kar. Są sytuacje skrajne, gdzie ktoś nie ma w ogóle łazienki. Natomiast jeżeli ktoś nie 
ma szamba, będziemy dążyć do tego żeby miał. Jesteśmy dalecy od tego, żeby 
karać. Natomiast też nie możemy zupełnie obok koło tego przejść. Razem musimy 
dojść do jakiegoś porozumienia. Wie, że jeden będzie się oglądał na drugiego, ale 
ciągnijmy bardziej w górę. My też robimy co możemy z kanalizacją. Może się uda ten 
wniosek przepchnąć i do jesieni przyszłego roku już coś uda się skanalizować.  
Marcin Bembenik – była mowa o zabytkach, czy są jakieś projekty składane. Wydaje 
się mu, że przy okazji przebudowy Domu Ludowego, Gmina Markowa dostała  
w tamtym roku 1 mln zł.  
Krystyna Hundz - Bembenik – ona nie zastrzega, ona tylko zapytała. Jak wiadomo 
tych inwestycji jest sporo. Oczywiście jak nie ma w chwili obecnej, to myśli, że Wójt 
na pewno będzie chciał dalsze zabytki restaurować.  
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Wójt Gminy – odpowiedział, że na pewno. Jednak od konserwatora zabytków raczej 
nie należy się spodziewać zbyt dużych kwot.  
Marcin Bembenik – odnośnie monitoringu, zgłaszał problem już do informatyka, ale 
zgłosił również oficjalnie, że monitoring jest bardzo potrzebny na przebudowanym 
przystanku na górnicy. Wygląda on bardzo estetycznie i jeśli ktoś pokusiłby się  
o ewentualne szkody, to żeby sprawcę wykryć. Kończąc zaprosił mieszkańców 
sołectwa Husów na zebranie wiejskie, które odbędzie się o 14.30 w Ośrodku Kultury 
w Husowie.  
W związku z brakiem dalszych pytań, Przewodniczący Rady Gminy zamknął ten 
punkt porządku obrad sesji i przeszedł do ostatniego punktu.  
 
 
Ad. 14. Zamknięcie obrad  
 
Mariusz Kluz – Przewodniczący Rady Gminy po wyczerpaniu porządku obrad 
zamknął obrady IV Sesji Rady Gminy Markowa i podziękował obecnym za przybycie  
i aktywny udział w obradach. 
 
Na tym protokół zakończono i podpisano. 
 
Protokół sporządziła:  


